
 وقتی قانون
»سقف مخارج« با 

خاک یکسان می شود
همان طور که از آغاز هم پیش بینی 
می شــد، قانــون »ســقف مخــارج« 
چیــزی بیــش از یک شــوخی نبوده 
اســت و ســپاهان ایــن روزها طوری 
هزینه می کند که اگر همین حالا از 
»حداکثــر مقرر« بــرای مخارج عبور 
نکــرده باشــد، امــروز و فــردا چنین 

خواهد کرد.
پــس از جــواب ندادن قانــون بدون 
ضمانت اجرای »سقف قراردادهای 
فردی« سازمان لیگ فوتبال کشور 
بــه ایــن صرافــت افتــاد کــه قانــون 
»ســقف هزینه هــای عمومــی« را 
راه انــدازی کند. این قانون می گوید 
هیــچ تیمــی در راه تقویــت خــود 
نمی توانــد بیــش از آنــی خــرج کنــد 
کــه درآمــد دارد و بــه کلام دیگــر، 
هزینه هایــش باید بــا درآمدهایش 
همخوانــی داشــته باشــد. ســقف 
مخارج برای هر یک از 16 تیم لیگ 
برتر 250 میلیارد تومان تعیین شده 
و چهــار تیــم حاضــر در رقابت هــای 
لیــگ قهرمانــان آســیا بــرای اینکــه 
حضوری محترمانه تر در این عرصه 
حیثیتــی داشــته باشــند، مختارنــد 
کــه 70 میلیــارد هــم بیــش از آن 
هزینــه کنند. بــا این حال خرج های 
ســه- چهار هفته اخیر ســپاهان در 
راه بــالا بــردن توانــش نــه فقــط بــه 
تمســخر گرفتــن ایــن قانــون بلکــه 
مقدمــه ای بــرای تکــه پــاره کــردن 
ایــن قانــون سســت بــوده اســت. 
ایــن تیم نــه تنها مهره هــای داخلی 
مســتعد مانند رضا شــکاری و کاوه 
رضایــی را به اصفهــان آورده و صید 
ســامان فــلاح را هــم تقریبــاً قطعی 
کرده بلکه سفت و سخت به دنبال 
»بافــه تیمبــی گومیــس« مهاجــم 
فرانســوی مســن اما توانــا و تنومند 
ســابق الهــلال عربســتان و اســبق 
مارســی فرانسه است و چند »دانه 
درشــت« دیگر را هم زیر ســر دارد. 
ایــن تیــم فصــل پیــش در همیــن 
موقع هــا 70 میلیــارد تومــان صرف 
جــذب محمــد دانشــگر، مدافــع 
وســط معمولی و متوسط استقلال 
تهران کرد و با توجه به تورم فزاینده 
در جامعــه و قیمت هــای نجومــی 
و بی انصافانــه رایــج بــرای جــذب 
بــه اصطــلاح ســتاره ها در حــال 
حاضــر براحتــی می تــوان حــدس 
زد کــه ســپاهان اگــر امســال از مرز 
700 میلیــارد تومــان هزینه کــرد 
عبــور نکنــد، ســقف مقــرر از ســوی 
فدراســیون )320 میلیارد تومان( را 
یا همین حالا با خاک یکسان کرده 
و یا بزودی زود به رگبار خواهد بست 
و مدیران این باشــگاه تنها مدیران 
در جمــع 16 تیــم حاضــر در لیــگ 
هستند که ظاهراً تا این لحظه پای 
برگه قانونی »سقف مخارج« را امضا 
نکرده انــد. ایــن بدان معنا نیســت 
کــه باشــگاه نامــدار دیگــر شــامل 
تراکتــور و ســایر تیم هــای صنعتــی 
شامل گل گهر چشمداشتی در این 
زمینه نداشــته باشــند و حدنصاب 
فــوق را دیــر یــا زود ویــران نکننــد و 
دســت بالای دست بســیار است و 
اگر اســم ســپاهان در ابتدا آمد، به 
این خاطر اســت کــه اقداماتش در 
راه بــه توپ بســتن ســازمان لیگ و 
قواعــد عجیــب و غیرقابل اجرایش 
را زودتــر و بی رحمانه تــر از ســایرین 
شــروع کــرد. البتــه ایــن ســازمان با 
قانونگذاری هایــی از آن قبیــل کــه 
وصــف آن آمــد، مقدمــات جــدی 
انگاشته نشدنش را به دست خود 
فراهم آورده و مقصر این ماجرا خود 
»ســازمان« اســت که انگار دوست 
دارد تیم هــا بــه آن نیشــخند بزنند. 
به این ســازمان و سرانش به خاطر 
این همه خوش خیالی و بی توجهی 
به حقایق آشــکار باید تبریک گفت 
زیرا دســت کم باعث انبساط خاطر 
عمیــق فوتبالدوســتان شــده اند. 
تأکیــد مجــدد دو روز پیــش یکــی از 
نواب رئیس فدراسیون هم مبنی بر 
اینکه قانون مذکور جدی انگاشــته 
و قطعــاً رعایــت و اجــرا می شــود، 
فقــط شــوخی تازه ای از ســوی وی و 

همکارانش تلقی می گردد.
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کارلوس کی روش

به دنبال فرار از حذف زودهنگام

تیــم ملــی فوتبــال قطــر ایــن روزهــا زیر نظــر کارلوس کی روش ســرمربی اســبق 
ایــران در رقابت هــای جــام طلایی )کونکاکاف( حضور دارد. شــاگردان کارلوس 
کــی روش در اولیــن بــازی خــود مقابــل هائیتــی با نتیجــه یک بر صفر شکســت 
خوردند. قهرمان آســیا در دومین بازی اش در جام طلایی مقابل هندوراس به 
نتیجه تساوی یک بر یک رضایت داد. کی روش برای اینکه از حذف زودهنگام 
در جام طلایی فرار کند باید رقیب قدرتمندش یعنی مکزیک را شکست دهد.

حسین خبیری

حق حضور در انتخابات گرفته شد

طهمورث حیدری در مورد آخرین وضعیت حسین خبیری برای شرکت در انتخابات 
هیأت فوتبال تهران گفت: »در حال حاضر خبیری با نظر مجمع پرســپولیس، به 
عنوان عضو هیأت مدیره انتخاب شده است. از نظر ما با وجود اینکه جزو مدیران 
خوب فوتبال کشور است اما با توجه به عضویت در هیأت مدیره این باشگاه دیگر 
نمی تواند در انتخابات ریاست هیأت شرکت کند. در کل هر کس مدیرعامل یا عضو 
هیأت مدیره یک باشگاه باشد، نمی تواند در فرآیند انتخابات هیأت قرار بگیرد.«

لیگ برتر

زمان قرعه کشی لیگ بیست و سوم

مراســم قرعه کشــی بیست  و سومین دوره لیگ برتر فصل ۱۴۰۳-۱۴۰۲ روز 
یکشنبه ۱۸ تیرماه در ساعت۱۶:۳۰ در سالن آبگینه هتل المپیک تهران و با 
حضور مدیران فدراســیون و ســازمان لیگ فوتبال، نمایندگان باشگاه های 
لیگ برتری و اهالی رسانه آغاز می شود و از ساعت ۱۷ از شبکه ورزش سیما 
بــه روی آنتــن مــی رود. ۱۶ تیــم حاضــر در لیــگ در حــال حاضــر در اردوهای 

پیش فصل به ســر می برند و خود را برای آغاز مســابقات آماده می کنند.

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 

 وصال روحانـی
روزنامه نگار

زمــان قرعه کشــی رقابت هــای بیســت و 
ســومین دوره لیگ برتــر 18 تیرمــاه برگزار 
خواهــد شــد. بــا وجــود برنامه ریــزی بــرای 
قرعه کشی و زمان شــروع بازی ها اما هنوز 
ابهامات زیادی در مورد نحوه برنامه ریزی 
بازی هــا وجــود دارد. ایــن فصــل ســازمان 
لیگ با تقویم بسیار شلوغی روبه رو خواهد 
بــود زیرا عــلاوه بــر بازی هــای لیگ ســهیل 
مهــدی و دوســتان بایــد رقابت هــای لیگ 
قهرمانــان آســیا و جــام ملت هــای آســیا را 
نیز در نظر بگیرند. شــاید بــه همین خاطر 
ســازمان لیــگ نتوانــد از زمان قرعه کشــی 
برنامه کاملــی از بازهای طول فصل تیم ها 
ارائه دهد. دقیقاً چیزی که هیچ جای دنیا 
اینطور نیســت. ســهیل مهــدی در آخرین 
اظهاراتــش در مــورد شــرایط برنامه ریــزی 
فصل آینده در مورد اینکه بازی های تیم ها 
تا هفته چندم لیگ مشــخص خواهد بود 
گفــت: »برنامــه ما به صــورت کامــل آماده 
اســت و از لحاظ اعــلام برنامه به  شــخصه 
به  عنوان مســئول برگزاری لیگ مشــکلی 
ندارم، اما مقــداری محدودیت  وجود دارد 
کــه در  حال اســتعلام هســتیم. بــه همین 
دلیل باید مقداری صبر کرد تا در شرایطی 
نرمــال برنامه هــای زمانبنــدی رقابت هــا 

اعلام شود.«
یکــی از دغدغه هــای بازیکنان تیــم ملی و 
همچنیــن امیــر قلعه نویــی این اســت که 

بازیکنان در چه مقطعی از فصل باشگاهی 
به تیم ملی و جام ملت های آسیا خواهند 
رسید. به نظر می رسد تمام تلاش سازمان 
لیگ این اســت که حداقل نیم فصل اول 
قبــل از این جــام بــه پایــان برســد. رئیس 
ســازمان لیگ در این مورد اظهار داشت: 
»تمام تلاش مان را می کنیم  تا قبل از جام 
ملت های آســیا نیم فصــل اول را به پایان 
برسانیم. البته برنامه نیم  فصل اول بسیار 
فشــرده تر اســت، چون هم جــام ملت ها 
را داریــم، هم لیــگ قهرمانان آســیا برگزار 
می شود. در کنار آن فیفا دی و آماده سازی 
تیم های ملــی از  جمله تیم امیــد و حضور 
ایــن تیــم در بازی هــای آســیایی را داریــم. 
تورنمنت هــای پی درپی و همزمانــی را در 
جریــان نیــم  فصــل اول شــاهد هســتیم. 
مقداری سخت اســت از نیم فصل اول به 
ســلامت عبور کنیم اما تــلاش خودمان را 

می کنیم.«
یکــی دیگــر از پرونده هایــی کــه هنــوز 
تکلیفــش در ســازمان لیــگ مشــخص 
نیســت بحــث حضــور هــواداران در لیگ 
بیســت و ســوم اســت. هنــوز تیم هــا و 
تماشــاگران فوتبــال نمی داننــد کــه بــرای 
بازی های فصل پیش رو محدودیت وجود 
دارد یــا نه. مهدی در پاســخ به این ســؤال 
کــه آیــا در فصــل آینــده نیــز ورزشــگاه ها 
محدودیــت دارنــد اعــلام کــرده: »هــر 

مســابقه ای شــرایط خــاص خــودش را در 
روز مسابقه دارد. یکی از محدودیت هایی 
کــه خواهیم داشــت حتمــاً فــروش بلیت 
الکترونیکــی خواهــد بــود کــه این الــزام را 
حتماً خواهیم داشت تا تماشاگران حتماً 
بــا بلیــت وارد ورزشــگاه ها شــوند. قاعدتاً 
محدودیت های کرونا برداشــته شــده اما 
به  لحاظ ریسک مسابقه و شرایط پذیرش 
ورزشــگاه متناســب بــا آن مســابقه و آن 
رقابت خــاص، عوامل انتظامــی و امنیتی 
اســتان تصمیم گیری خواهند کرد که چه 
درصــدی از ظرفیت ورزشــگاه بــرای بازی 
مدنظر می تواند تماشاگر بپذیرد. این یک 
امــر منطقی به شــمار می رود کــه برای هر 
دیداری نمی تــوان ظرفیت صــد  در صدی 
را برای هر ورزشگاهی در  نظر گرفت. یک 
بازی ریسکش بالاســت و تقاضای زیادی 
برای حضور در ورزشگاه وجود دارد، مانند 
دربی تهران که نمی توان شــرایط میزبانی 
90 درصدی را رعایت کــرد. این در صورتی 
اســت که در برخی شهرســتان های دیگر 
نیز چنیــن شــرایطی وجــود دارد. بنابراین 
ایــن موضــوع را بایــد متناســب با شــرایط 
روز بازی درباره اش تصمیم گیری کرد. به 
 نظرم ساختار ورزشــگاه آزادی هنوز به آن 
تکاملی نرســیده که چنیــن کاری را انجام 
دهیــم. همین طــوری هــم ایــن ورزشــگاه 
شرایط خاص خودش را دارد و باید ببینیم 

تــا روز آغــاز مســابقات چنــد ســکو آمــاده 
شده است.«

فصــل گذشــته بعضــی از تصمیمــات 
ســازمان لیگ مورد انتقادات زیادی واقع 
شد، یکی از این انتقادات تغییر محل بازی 
پرســپولیس - پیکان بود. رئیس سازمان 
لیــگ در ایــن مــورد و بــرای تکــرار نشــدن 
این ماجــرا گفت: »مــا دســتورالعمل های 
خاص خودمان را داریم، اما بحث ریسک 
ورزشــگاه و میهمان پذیــری ورزشــگاه 
یــک بحــث دیگــر اســت. اجــازه دهیــد 
دســتگاه های نظارتــی کــه در ایــن زمینــه 
مرتبط هستند اظهارنظر کنند و ان شاءالله 
در ایــن خصــوص در همــان روز بهتریــن 
تصمیم را خواهیم گرفت. یک زمان هایی 
مشکلات ایمنی هواداران به وجود می آید 
و ســلامتی جــان مــردم بســیار مهم تــر از 

برگزاری یک دیدار فوتبال است.«
از نظر ســهیل مهدی هیچ یــک از قرعه ها 
مهندســی نمی شــود و ســازمان لیــگ 
هیچ وقــت بــه دنبــال راهــی نیســت تــا 
حساســیت رقابتی مثــل دربــی را کاهش 
دهد. سهیل مهدی در مورد این شایعات 
گفــت: »قرعه ها و زوج قرعه ها مشــخص 
هســتند و برنامه ریــزی نیــز بــر اســاس 
قرعه کشــی مشــخص و اعــلام خواهــد 
شــد. قبلاً هم باورهایی وجود داشــت که 
می گفتند قرعه کشی مهندسی می شود و 

بعضاً فکت هایی هم می آوردند که شبیه 
به قرعه کشــی دو ســه فصل پیش بوده و 
در چنــد ســال پیش هــم تکرار شــده بود. 
این موضوع به زوج قرعه ها بســتگی دارد 
و شانســی اســت و اصلاً ایــن قضایا وجود 
ندارد. وقتی زوج قرعه در می آید بر اساس 
آن چیدمــان هــم شــکل می گیــرد. اصــلاً 
و بــه  هیچ وجــه مهندســی وجــود نخواهد 
داشــت. برای ما فرقی نمی کنــد چه تیمی 
در چــه هفته ای بــازی کنــد و مــا باید همه 
بازی ها را برگزار کنیم. چه هفته اول باشد 
و چه هفته آخر. چه فرقی برای ما می کند؟ 
درباره برنامه ریــزی لیگ برتر که هر هفته 
کنداکتــور تلویزیــون را تغییــر مــی داد چه 
تدابیــری اندیشــیده اید کــه کمتر شــاهد 

این اتفاق باشیم؟
صــدا و ســیما حداقــل اثــر را روی تغییــر 
زمان مســابقات داشــت و فصل گذشــته 
شــاید برای یــک یا دو بــازی بیشــتر صدا و 
ســیما برای تغییــر زمان بازی درخواســتی 
نداشت و آن هم دیدارهایی بود که پخش 
مســتقیم رقابــت لیــگ بــا برگــزاری برخی 
رشــته های دیگــر مثــل والیبــال جهانی یا 
کشــتی جهانــی و... تداخــل پیــدا می کــرد 
و از آنجایــی کــه مــردم می خواســتند هــر 
دو رقابــت را بــه  صــورت کامــل ببیننــد، 
زمان برگــزاری آن یکی دو تا بــازی را تغییر 

دادیم.«

مهدی: محدودیت ورزشگاه ها همچنان ادامه خواهد داشت

شلوغ مثل تقویم لیگ بیست و سوم

ما دستورالعمل های 
خاص خودمان را 
داریم، اما بحث 
ریسک ورزشگاه 
و میهمان پذیری 
ورزشگاه یک بحث 
دیگر است. اجازه 
دهید دستگاه های 
نظارتی که در این 
زمینه مرتبط هستند 
اظهارنظر کنند و 
ان شاءالله در این 
خصوص در همان 
روز بهترین تصمیم را 
خواهیم گرفت. یک 
زمان هایی مشکلات 
ایمنی هواداران 
به وجود می آید و 
سلامتی جان مردم 
بسیار مهم تر از 
برگزاری یک دیدار 
فوتبال است

سندی که سازمان لیگ رو کرد

قانونی که همه قبول دارند و همه قبول ندارند!
داســتان باشــگاه ها و ســقف قراردادهــا 
هنــوز هــم بــه پایــان نرســیده اســت. بــا 
تعییــن ســقف بودجــه بــرای تیم هــای 
لیــگ،  ن  زما برتــر توســط ســا لیــگ 
تیم هــای حاضــر در لیــگ واکنش هــای 
متفاوتــی از خــود نشــان دادنــد. ابتــدا 
گفته می شــد که باشــگاه ها با این قانون 
موافــق نیســتند و نمی خواهنــد کــه برای 
تقویــت تیم خود ســقف بودجه ای وجود 
داشــته باشــد. تیم هایی نظیر ســپاهان، 
مــس رفســنجان، تراکتــور، اســتقلال و 
پرســپولیس از منتقــدان این طرح بودند 
حتــی گفته شــد که مدیــران این تیم ها با 
ایــن طرح موفق نیســتند. ســازمان لیگ 

فوتبال ایران روز گذشته با انتشار سندی 
اعــلام کــرد: »روابــط عمومــی باشــگاه 
سپاهان اصفهان اعلام کرده در نشست 
تدویــن و شفاف ســازی در خصــوص 
قوانیــن و مفــاد نقــل و انتقــالات لیــگ 
برتــر فوتبــال عــدد ســقف بودجــه تعیین 
نشــده اســت ایــن در حالــی اســت که در 
جلســه جنــاب آقــای ســاکت مدیرعامــل 
محتــرم باشــگاه ســپاهان قبــل از اتمــام 
جلســه هم اندیشــی بــا مدیــران عامــل 
باشــگاه های لیــگ برتــر به دلیل ســاعت 
پروازی جلســه را ترک و حضور نداشتند. 
تعیین سقف بودجه در آن جلسه مطرح 
و به استناد بند ۴ صورتجلسه )که تصویر 

آن قابــل مشــاهده اســت( مدیران عامل 
و یــا نماینــدگان تــام الاختیــار آنهــا کــه در 
جلسه حضور داشتند به صورت مکتوب 
تعییــن ســقف را بــه کارگــروه منتخــب 
رئیــس محتــرم فدراســیون فوتبــال 
تفویــض کردنــد، مضــاف بــر اینکــه مفاد 
دســتورالعمل و تعییــن ســقف بودجه به 
تصویب هیأت رئیسه محترم فدراسیون 
فوتبال نیز رسیده است.« با این حساب 
تمام باشگاه ها با رضایت و آگاهی کامل 
ایــن قانــون را قبول کرده اند. بدون شــک 
این قانون برای تیم های متوســط و رو به 
ضعیــف بســیار کاربــردی خواهد بــود اما 
مخالفــان اصلــی تیم هــای پولــدار لیــگ 

بــه حســاب می آینــد کــه توانایــی ریخت 
و پــاش بــدون حســاب و کتــاب را دارند. 
اینکــه در لیگ ایران فیرپلی مالی وجود 
داشــته باشــد بــه هیــچ وجــه چیــز بــدی 
نیســت اما به نظر می رســد راه آن ایجاد 
ســقف بودجه نیســت. شــاید با این کار 
تیم هــا از ورشکســتگی نجات پیدا کنند 
امــا از طرفــی باعــث تضعیــف تیم هــای 
بــالای جدولــی نیــز می شــود. درســت 
در زمانــی ســازمان لیــگ و فدراســیون 
بــه فکر اصــلاح قوانیــن مالــی افتاده اند 
کــه عربســتان در فصــل پیــش رو بــا 
ابرســتاره هایش بــه جنــگ حریفــان در 

آســیا خواهــد آمد.


